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Recent studies on development projects and the management of natural resources in different parts of the world have highlighted the growing role of the courts in disputes concerning the protection of the environment. This judicialisation of environmental conflicts is especially important in Asia and has led to the introduction of specific courts in China, the Philippines, Thailand and India - where 'Green Benches' and a 'National Green Tribunal' have been established. Numerous complaints have been filed to oppose projects affecting the environment, notably by villagers when their rights are threatened. Such litigation is facilitated in some countries, by the process of 'Public Interest Litigation' (PIL), allowing the involvement of NGOs and even initiatives by the Court itself.

Arguments made in court may refer to modern concepts such as ecology, sustainable development, and a scientific approach to nature. In some cases, these discourses also mingle with religious arguments. In India, for example, litigation has opposed villagers to hydro-electric project developers, tourist resorts, etc., accused not only of harming the environment but also of disturbing or destroying an area said to be inhabited by a deity. The actions of animal protection associations may also coincide with religious reform movements, and appeal to the court to abolish ritual practices, such as animal sacrifices, that are seen as incompatible with ideas of modernity and animal rights.

In this panel we intend to address these issues through the study of court cases (court documents, speeches by protagonists) in their official and legal dimensions as well as their unofficial aspects.
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ABSTRACTS

Session A: Banning Animal Sacrifice in India (2 pm - 3.45 pm)
· Anthony Good (University of Edinburgh): Sacrifice and the Law in Tamil Nadu, South India 
Animal sacrifice forms the climax of many Tamil religious festivals, even though legislation banning such sacrifices has been on the statute book since 1950. The paper begins by describing the part played by animal sacrifice in a typical village goddess festival. It then considers the debates surrounding the passing of the Madras Animals and Birds Sacrifices Prevention Act, and addresses the somewhat puzzling question of its initial non-enforcement. It asks why the state government suddenly insisted upon implementing this ban in 2003, more than 50 years afterwards, only to reverse its policy a few years later to the extent even of repealing the Act in question. The paper seeks to understand these seemingly arbitrary policy reversals as manifestations of tensions between reformist, urbanised, often high-caste Hindus and their traditionally minded, largely rural, counterparts. In modern India, a constitutionally-secular state which nonetheless guarantees freedom of belief, faith, and worship, the struggles between these two competing visions of religiosity have frequently taken on political and legal dimensions too.
 

· Raphaël Voix (CNRS, CEIAS): Just Do it but not in Public. Courts and the Practise of Animal Sacrifice in West Bengal 
Animal sacrifice, despite criticism by many Bengali Hindu reformers,is still a widespread practice in West Bengal. To this day, however, and contrary to other states, there has been no Public Interest Litigation calling to the High Court for the eradication of this practice. Instead, calls have been about the visual concealment of sacrificing and skinning animals. The rhetoric is thus about protecting Hindu religious sentiment while also protecting the public’s visual experience of the temple. This paper will compare situations and courts' rulings about animal sacrifice in two Bengali temples dedicated to the Goddess: the Kalighat temple in Kolkata and the Tara temple in Tarapith. Data for the first case will be based on the analysis of a recent anthropological work conducted by Deonnie Moodie, while information for the second case will draw on personal research. Comparing the two situations will help to question the existence of regional specificity in the judicial treatment of animal sacrifice.
 

· Daniela Berti (CNRS, CEH): Animal sacrifice on trial. Conflict of values and political stakes in North India 
In September 2014, animal sacrifices were banned in the state of Himachal Pradesh (North India) by a judgment of the High Court, which made headlines in the newspapers. The decision provoked surprise and dismay amongst the people involved in the management of temples, more so because the goddess festival was imminent and numerous sacrifices were scheduled. Some temple administrators along with a raja-politician - a goddess devotee - took the advice of the gods (through their mediums) and decided to appeal to the Supreme Court of India, in the name of freedom of religion. Others, by contrast, who had petitioned the Court along with ecologists in order to abolish the ‘cruelty inflicted on poor innocents’, welcomed the Court’s determination to end what the judgment denounced as ‘an evil custom in a society of computer era’. Based on the court file and on ethnographic data, I will analyze how, beyond the official and ‘public’ aspects of the case, which referred to legal, ritual, reformist, and ecological arguments or to animal welfare, other framings of the story, highlighted by the protagonists outside the court, emphasized various economic or political issues.
Session B: Managing Nature in Asia (4.15 pm - 6.00 pm)
· Valérie Vandenabeele (LESC): The management of the natural environment apart from the ecologist concern: an example from Southwestern China 
In Northwestern Yunnan (China), Pudacuo National Park is a meeting place for diverging projects aiming to the exploitation of the natural environment. Though its creation was initiated by the United-States non-governmental organization The Nature Conservancy (TNC), this park has in fact little to do with the conservationist approach. Rather, it aims to nurture the local economic development through mass tourism, according to the plan of the authorities of the Diqing Tibetan autonomous Prefecture, with whom TNC had gone to partnership. 
Despite the deterioration of the area it has needed, this second position is well accepted by the surrounding Tibetan villagers, who want to see their living conditions improve and ignore the logic of ecological theories. This is probably related to the fact that the sacred territories they value the most have been kept away from the touristic flow. As for TNC, it preferred to withdraw from the project discreetly, without daring to take to court or call upon higher authorities, despite the fact that the authorities didn't respect the agreement which bounded them.
 

· Diane Philiponet (University Toulouse Jean-Jaurès): Divine Nuisances. State Management of Problems linked to Monkeys in North Indian Cities 
In India, the city is part of the natural environment for several monkeys species. Though their presence here has been encouraged by mankind, through initiatives to introduce and domesticate them, these monkeys are above all attracted by any opportunities that cities offer to eat and find shelter. Their increasing number has created nuisances: threats, attacks, bites, thefts and material damage are now part and parcel of daily life for the city-dwellers, who regularly turn to government institutions for solutions, which more often than not consist in "getting rid of monkeys". Based on fieldwork I carried out in Varanasi and Rishikesh and on an analysis of press articles, this contribution examines the solutions implemented by local autorities to reduce the population of rhesus macaques in cities, which meet both the needs of the inhabitants and the injunctions issued by the courts who are called upon via complaints and petitions. The role of municipalities, of the Forestry Department, of the police and of monkey-charmers is discussed. I also address the issue of monkeys' protected status in Hinduism, which fuels opposition to the measures taken from part of the population, and lays down restrictions that the Indian secular state has to respect.
 

· Barbara Tadié (EHESS): Water and the Supreme Court: Rights, Hydropower and Public Interest Litigation in Nepal 
Hydropower projects have been perhaps the most disputed single issue of development in Nepal, and the supreme court has been repeatedly summoned through Public Interest Litigations (PILs) to play a role in these conflicts. The latter involve not only a range of social actors and institutional powers at the national level, but include also relationships with India and international donor agencies. In this complex interplay, PILs themselves have become an object of contestation. Through an analysis of these hydropower-related litigations and the debate they have generated, I will first attempt to shed light on the main issues underlying the hydropower conflict: economic development, nationalism, and rights. I will then consider the diverging narratives of «development» on the opposite sides of the hydropower debate. These narratives can be considered as «hydro-myths», as they aim at explaining the origins of the present situation of development impasse and at orienting future action. I will finally compare different verdicts to highlight the evolving role of the Supreme Court in defining nature, rights, national interests and the duty of the state.
RESUMES

Session A: L’abolition des sacrifices d'animaux en Inde 
· Anthony Good (University of Edinburgh, UK)
Les sacrifices et la loi au pays tamoul, Inde du Sud

Les sacrifices d’animaux constituent un point culminant de nombreuses fêtes religieuses tamoules, malgré leur abolition légale en 1950. La contribution commencera par décrire l’importance de tels sacrifices dans une fête typique consacrée à une déesse de village, avant d’aborder les débats qui ont marqué l’adoption du « Madras Animals and Birds Sacrifices Prevention Act » - ainsi que la question quelque peu paradoxale de sa non application initiale. Pourquoi, plus de 50 ans après, le gouvernement du pays tamoul a-t-il soudain insisté sur sa mise en œuvre en 2003, pour faire ensuite volte-face quelques années plus tard, au point de l’abroger ? La communication cherchera à comprendre ces retournements politiques, apparemment arbitraires, en tant que manifestations d’une tension entre citadins Hindous réformistes, souvent de haute caste, et coreligionnaires ruraux, plus traditionnels. Dans une Inde moderne, constitutionnellement séculière, où les libertés de croyance et de pratiques religieuses sont garanties, la compétition entre ces deux visions opposées a de fait souvent pris une tournure politique et judiciaire.

· Raphaël Voix (CNRS, CEIAS)
‘Faites-le, mais pas en public.’ Les tribunaux et la pratique du sacrifice animal au Bengale occidental.

Bien que de nombreux réformateurs Bengali hindous l’aient critiqué, le sacrifice d’animaux est encore large pratiqué au Bengale occidental. Cependant, contrairement

à ce qu’il s’est passé dans d’autres États indiens, aucune Public Interest Litigation n’a été intenté au Bengale pour que les tribunaux interdisent cette pratique. En revanche, des demandes ont été faites pour que ces sacrifices ne puissent être exécutés en public. La logique derrière ces demandes est de respecter les sensibilités religieuses des hindous, tout en protégeant l’expérience visuelle du public. Dans cette présentation, nous comparerons les situations et les décisions juridiques prises concernant le sacrifice d’animaux dans deux temples Bengali dédié à la déesse: le temple de Kalighat à Kolkata et le temple de Tara à Tarapith. L’étude du premier cas

se basera sur l’analyse de la récente étude ethnologique qu’a menée Deonnie Moodie,

tandis que celle du second cas s’appuiera sur une recherche personnelle en cours. La

comparaison des deux situations nous aidera à questionner l’existence d’une spécificité régionale dans le traitement juridique des sacrifices d’animaux.

· Daniela Berti  (CNRS, CEH)
Les sacrifices d’animaux en procès.  Conflit de valeurs et enjeux politiques en Inde du nord
En septembre 2014, les sacrifices d’animaux se voient interdits dans l’état de l’Himachal Pradesh (Inde du Nord) par un jugement de sa Haute Cour, qui fait la une des journaux. La décision provoque surprise et désarroi parmi les gens impliqués dans le fonctionnement des temples, d’autant que la fête de la déesse est imminente et que nombre de sacrifices sont prévus. Une partie des administrateurs de temple, ainsi qu’un raja-politicien dévot de la déesse, prennent l’avis des divinités (par le biais de leurs médiums) et décident de se pourvoir en appel auprès de la Cour Suprême de l’Inde, invoquant la liberté de religion. D’autres, par contre, qui avaient porté plainte au côté d’écologistes pour abolir la ‘cruauté infligée à de pauvres êtres innocents’, se réjouissent de la détermination du tribunal à mettre fin à ce que le jugement dénonce comme ‘an evil custom in a society of computer era’. Sur la base du dossier judiciaire et de données ethnographiques, j’analyserai comment, au-delà des aspects officiels et ‘publics’ de l’affaire où apparaissent arguments légaux, rituels, réformistes, écologistes, ou de protection des animaux, d’autres trames de l’histoire, mises en avant par les protagonistes en dehors de la cour, font ressortir des enjeux économiques ou politiques variés.

Session B: Managing Nature in Asia/ La gestion de la nature en Asie 

· Valérie Vandenabeele (LESC)
La gestion de l'environnement naturel à l'écart des préoccupations écologistes : un exemple dans le sud-ouest de la Chine 
Dans le nord-ouest du Yunnan (Chine), le parc national de Pudacuo est le lieu de rencontres de projets de valorisation de l'environnement naturel divergents. Bien que sa création ait été initiée par l'organisation non gouvernementale états-unienne The Nature Conservancy (TNC), ce parc a en réalité peu à voir avec la démarche conservationniste. Il vise plutôt à nourrir le développement économique local par le tourisme de masse, conformément au plan des autorités de la préfecture autonome tibétaine de Diqing auxquelles TNC s'était associée. Malgré les dégradations de l'espace qu'elle a nécessités, cette seconde position est bien acceptée par les villageois tibétains des environs, qui souhaitent voir leurs conditions de vie s'améliorer et ignorent la logique des théories écologiques. Cela n'est probablement pas étranger au fait que les territoires sacrés qu'ils valorisent le plus ont été maintenus à l'écart du flux touristique.

Quant à TNC, elle a préféré se retirer du projet discrètement, sans se risquer à saisir quelque instance que ce soit, malgré le non-respect par les autorités locales de l'accord qui les liait.

· Diane Philiponet  (Doctorante, Université Toulouse Jean-Jaurès)

Les divins nuisibles. Gestion gouvernementale des problèmes liés aux singes des villes en Inde du Nord.

En Inde, la ville fait partie de l'environnement naturel de plusieurs espèces de singes. Si leur présence y a été encouragée par l'homme, à travers des activités d'introduction et de domestication, ces singes sont surtout attirés par les opportunités alimentaires et d'abri qu'offrent les villes. L'augmentation de leur nombre entraîne des nuisances: menaces, attaques, morsures, vols et dégradations matérielles font désormais partie du quotidien des citadins, qui sollicitent régulièrement les institutions gouvernementales pour trouver des solutions, le plus souvent pour "se débarrasser des singes". À partir d'une recherche de terrain à Varanasi et à Rishikesh et d'une analyse d'articles de presse, cette contribution examinera les solutions mises en oeuvre par les autorités locales pour réduire les populations de macaques rhésus en ville, qui répondent à la fois aux demandes des habitants et aux injonctions des tribunaux indiens, sollicités par des plaintes et des pétitions. Le rôle des municipalités, du Département des Forêts, de la police et des charmeurs de singes seront discutés. J'aborderai également la question du statut protégé des singes dans l'hindouisme, qui alimente l'opposition d'une partie de la population aux mesures mises en place, et qui pose des contraintes que l’état séculier de l'Inde doit respecter. 

Barbara Tadié (Doctorante, Ehess)

L’eau et la cour suprême: droits, énergie hydroélectrique et litiges d’intérêt général au Népal

Les projets hydroélectriques constituent probablement la question la plus ardemment débattue dans le champ du développement au Népal et, à travers des litiges d’intérêt général (PIL), la cour suprême a été maintes fois sommée de jouer un rôle dans les conflits qui les entourent. Ceux-ci ne mettent pas seulement aux prises un ensemble d’acteurs sociaux et institutionnels au niveau national; ils concernent aussi les relations avec l’Inde et les bailleurs internationaux. 

Dans cette interaction complexe, les PIL sont eux-mêmes devenus des objets de contestation. A travers une analyse des litiges liés aux projets hydroélectriques et du débat qu’ils ont engendré, j’essaierai d’abord d’éclairer les questions fondamentales qui les sous-tendent: le développement économique, le nationalisme et les droits. J’examinerai ensuite les différentes versions du «développement» qui s’affrontent dans ce débat, que l’on peut considérer comme des «hydromythes», car elles visent à expliquer les origines de la situation d’impasse du développement actuelle et à orienter l’action future. Pour finir, je comparerai différentes décisions de la cour suprême, de manière à mettre en valeur l’évolution de son rôle dans la définition de la nature, des droits, des intérêts nationaux et du devoir de l’Etat. 

